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Consell de Diagonal Mar i el Front Marítim del Poblenou 

Assumpte Resum d’acords 
Lloc Casal de Barri Diagonal Mar (Selva de Mar, 22) 
Data i hora Dimecres 15 de febrer de 2023, de 18 a 20 h 
 Sessió emesa per streaming: youtu.be/80Zn9Bm3K-0 

Persones assistents 
 Joan Pujol, conseller de Barri 
 M. Carmen Garcia, Movimiento Diagonal Mar i vicepresidenta del Consell 
 Núria Mateo, consellera 
 Emma Deusdat, consellera 
 Maria Arenillas, consellera 
 Fernando Alcalde, conseller 
 Pep Garcia Puga, gerent 
 M. José López, tècnica de barri i secretària del Consell 

Entitats i equipaments 
 AVV Diagonal Mar 
 AVV Front Marítim 
 Assoc. La Fàbrica del Marítim 

Ordre del dia 
1. Biodiversitat al parc de Diagonal Mar. 
2. Nou projecte de gestió cívica del Casal de Barri de Diagonal Mar. 
3. Inversions al barri durant el mandat 2019-2023. 
4. Torn obert de paraules. 

Els documents presentats durant la sessió es poden consultar al següent enllaç: 
ajuntament.barcelona.cat/santmarti/ca/lajuntament/participacio/consell-de-barri 

El conseller de barri obre la sessió excusant l’assistència del regidor del Districte i president 
del Consell, David Escudé, perquè està a una reunió amb moltíssima afluència de públic a la 
seu del Districte i informa que si es dóna l’avinentesa arribarà al Consell més tard. El Consell 
de Barri comença amb el conseller, el gerent i la vicepresidenta del Consell. 

La vicepresidenta informa que és la darrera sessió del mandat i que se seurà amb el veïnat. 

1. Biodiversitat al parc de Diagonal Mar 

El conseller dóna la paraula als tècnics de l’Institut de Parcs i Jardins, Octavi Borruell i Adrià 
Ferrero. L’Octavi Borruell inicia la seva presentació explicant el Pla Natura Barcelona 2021-
2030. Una de les actuacions del Pla és la declaració del parc de Diagonal Mar com a refugi 
de biodiversitat (abril 2021). La presència d’aus en aquest parc és molt important degut a la 
seva superfície, ubicació, vegetació i aigua i la declaració comporta promocionar-la i protegir-
la. El refugi de biodiversitat comporta la prohibició d’entrada de gossos, adaptar les tasques 
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de manteniment a la vegetació en relació al període de cria de la fauna (de març a juliol) a 
excepció de les estrictament imprescindibles i restriccions d’accés a determinades àrees. Si 
més no, planteja que la manca de medis per fer acomplir la normativa, fa difícil la seva 
aplicació en especial en matèria de gossos. 

El ponent destaca que s’han adaptat els calendaris de buidat dels llacs en època de menor 
activitat biològica. Aquest any però, no es farà el buidat per restriccions derivades de la 
sequera. També han instal·lat estructures per a la fauna i panells de reforç comunicatiu. La 
gespa s’intenta evolucionar cap a prats i herbassars, per afavorir la biodiversitat. 

Per últim, informa de dos projectes que s’estan realitzant a la ciutat sobre biodiversitat: 
observatori ciutadà de papallones diürnes de la ciutat de Barcelona (uBMS) i el seguiment 
d’ocells comuns de la ciutat de Barcelona (Universitat de Barcelona i ICO) que els ajudarà a 
valorar l’impacte de les seves intervencions. 

Pregunta: El Sr. Porta, de Movimiento Diagonal Mar, pregunta si tenen previst reduir la 
mortalitat de les aus per xocs contra els vidres.  

L’Octavi Borruell respon que és dels projectes previstos en el Pla Natura tot i que encara no 
s’ha iniciat. Són conscients de la problemàtica, sobretot en el front marítim. S’han fet petites 
accions en edificis municipals, a Diagonal 240, amb enganxines ultraviolades als vidres per 
disminuir les col·lisions. La intervenció en edificis privats és més complexa. 

Pregunta: El Sr. Ricardo Ramos explica que és ornitòleg i veí de Diagonal Mar i que des que 
hi viu estudia les aus de la zona. Publica i fa presentacions sobre el tema i gestiona els blogs 
de les “Aves de Diagonal Mar.” Fa algunes anotacions sobre l’exposició de l’Octavi en relació 
a la quantitat d’aus a Barcelona. Refereix que les dades de l’Octavi recullen també la part de 
massa forestal de Collserola. A nivell de ciutat és més reduïda i algunes són exòtiques. 
Planteja que l’Ajuntament de Barcelona hauria de regular les poblacions exòtiques, com ara 
la cotorra argentina.  

L’Octavi diu que s’hauria de fer un plantejament supramunicipal i que calen recursos, però 
que hi està d’acord. 

El Sr. Ramos planteja que la riquesa del parc és molt important, però s’està reduint. Valora 
que moltes de les aus que hi ha són migratòries i que cal garantir els espais de biodiversitat 
com els prats per a que niïn. Planteja que de les caixes niu no s’estan aprofitant totes perquè 
caldria fer una altre gestió d’aquestes respecte a ubicació. 

L’Octavi s’ofereix a trobar un espai amb el Sr. Ramos per parlar-ne amb més profunditat. 

Pregunta: La Sra. Garcia planteja que hi ha problemes de vandalisme al parc, i com a 
conseqüència hi va haver un incendi. Valora que no se n’està fent un manteniment adequat i 
que la neteja i la reparació de desperfectes ha empitjorat respecte a anys anteriors. També 
refereix que el manteniment dels llacs és deficitari. Demana que es torni a convocar la 
comissió de seguiment del parc de Diagonal Mar, que no es convoca des d’abril de 2021. 

L’Adrià respon que hi ha llacs que s’havien d’omplir amb aigua de pluja, però amb la sequera 
no s’omplen i no es podrà fer en aquest moments amb tancs d’aigua pel mateix motiu. Un 
altre llac no es pot omplir perquè té una fissura important que fa perdre molts litres per 
minut. Un altre es va buidar per netejar abans del decret de sequera, però en entrar en vigor 
no es va poder reomplir. Quant als tobogans, estan mirant de com arreglar-ho per què no 
s’omplin. Les passarel·les de fusta s’han arreglat algunes, però encara falten. La neteja l’han 



 

 

Resum d’acords del Consell de Barri de Diagonal Mar i el Front Marítim del Poblenou pàg: 3 

deixat de fer des de Parcs i Jardins, però quan detecten alguna deficiència la comuniquen al 
servei corresponent. 

Pregunta: El Sr. Ramos diu que els llacs buits estan fent que es morin els cedres d’aigua. 
També caldria garantir la circulació de les aigües, per la biodiversitat. Agraeix que aquest 
any es mantingui ple per què les aus aquàtiques no hagin de marxar. 

L’Octavi respon que els llacs han de complir uns límits fitosanitaris normatius que 
lamentablement afecten a les aus, però estudiaran les millors opcions. 

El gerent agraeix les intervencions dels ponents i les intervencions veïnals que valora molt 
interessants, especialment perquè aquestes persones també participen activament en el 
repte de crear un espai de biodiversitat en una ciutat com Barcelona. Respecte a la comissió 
de seguiment del parc, és cert que no s’ha tornat a convocar, tot i que s’han anat fent 
reunions puntuals sobre temes, i es compromet a convocar-la aquest trimestre. 

Respecte a les palmeres cremades, refereix que és un acte de vandalisme que va ser atès 
immediatament per Bombers i Guàrdia Urbana i és un fet no desitjat per ningú. S’intentarà 
que no torni a passar. 

2. Nou projecte de gestió cívica del Casal de Barri de Diagonal Mar. 

El conseller de barri presenta a la Pepa Alor i la Pepa Lozano, dinamitzadora i membre de la 
comissió gestora del Casal de Barri, respectivament. 

Expliquen que el projecte es va començar a gestar al 2021, amb la creació de la comissió 
gestora del casal. Aquesta comissió es va impulsar amb el suport de la nova tècnica de barri, 
que va proposar crear-la. Està formada per persones voluntàries, veïnat, talleristes, junta de 
l’AVV i equip tècnic municipal. 

Durant l’any 2022, la comissió gestora va començar a treballar per un nou projecte, amb una 
nova manera de fer que incorporés relacions amb entitats del territori i cessions d’espai a 
projectes de la zona que anteriorment no s’havien fet. La ponent explica que el projecte 
presentat està basat en les inquietuds de les entitats, persones usuàries del casal i veïnat del 
territori, fet amb el cor i fidel al moment de la seva elaboració. Agraeixen el suport d’una 
veïna voluntària, la Pilar, que és present i que els va ajudar amb la redacció del projecte. 

La Pepa Alor explica els tres eixos de treball: la cultura comunitària, l’organització 
comunitària i el benestar comunitari. 

La cultura comunitària incorpora totes les activitats expositives, culturals, artístiques, tallers 
de dansa, pintura, etc... i les festes del barri. Actualment estan treballant les activitats 
festives amb La Fàbrica del Marítim. 

El benestar comunitari té a veure amb tots els tallers de cos i moviment, les xerrades que 
organitzen els CAP de la zona sobre diferents temàtiques en relació a la salut, grups de 
dones, atenció a les violències masclistes i LGTBIQ, Ràdio Fòrum de salut mental, grup 
Activament de salut mental, esplai el caps de setmana per a nens i nenes amb paràlisi 
cerebral, grup de suport a les famílies d’aquests i projecte Radars de cura a la gent gran. 

L’Organització Comunitària es basa en la promoció del voluntariat, suport a les entitats del 
territori, el consum responsable, el reciclatge i reaprofitament. Alguns dels projectes 
d’organització comunitària són: Texans pel canvi, intercanvi i venda solidària de llibres de 
segona mà, recollida d’aliments i col·laboració amb el menjador social Gregal, lluita contra el 



 

 

Resum d’acords del Consell de Barri de Diagonal Mar i el Front Marítim del Poblenou pàg: 4 

canvi climàtic i creació d’un jardí comunitari. Agraeix l’atenció i anima als i les presents a 
participar del projecte. 

El conseller de barri felicita les ponents per la tasca realitzada i dóna pas al següent punt de 
l’ordre del dia. 

3. Inversions al barri durant el mandat 2019-2023 

El gerent explica que hi ha 4 apartats. El primer, el front marítim, on va començar amb la 
retirada de cotxes, l’anivellament de l’espai, les primeres pistes de voleibol i les segones 
pistes que es van fer aquest estiu i el projecte del que serà el futur passeig Marítim entre el 
CEM La Mar Bella i el parc del Fòrum. Aquesta actuació suposa uns 600.000 € i comprèn les 
actuacions esmentades i la redacció del projecte del passeig que requerirà d’una inversió 
posterior de 40 milions d’€ aproximadament per poder-se tenir en compte en el proper 
mandat. 

En segon terme, també en aquesta franja del front marítim, s’imputa una inversió de 
325.000 € que ha suposat el canvi de gespa del camp de futbol de l’Agapito Fernández - 
Poblenou, com a segon apartat. 

Un tercer apartat són les actuacions de Palo Alto amb la transformació i adequació de totes 
les naus. La part concessionada, un 45 %, està amb la renovació de les teulades (obligació 
del concessionat privat). Per part de l’Ajuntament, estan les obres de la nova incubadora per 
a indústries creatives de BCN Activa que estan pressupostades en 4.411.000 €. El final 
previst d’aquestes obres seria a finals d’aquest any. 

Per últim, afegir que en un espai on abans hi havia uns 20 cotxes mal aparcats, han habilitat 
un espai per a Horts Urbans, l’hort dels Pebrots, amb un cost de 179.000 €. Refereix que 
estan treballant per què es pugui dur a terme la gestió des del Casal de Barri. 

Pregunta: La Sra. Garcia manifesta la seva disconformitat amb les dades presentades. Valora 
que les inversions anomenades són inversions de ciutat i que responen a interessos de 
ciutat. Concreta que la retirada dels cotxes es va fer per a la “Cursa dels Nassos” i expressa 
que el que és d’esports no ho gaudeix el veïnat del barri. Respecte a l’Hort dels Pebrots, el 
cultiu d’aliments allà planteja problemes sanitaris. Comenta que troba que hi ha una manca 
generalitzada d’inversió pel manteniment del barri i creu que es podria fer més. 

Pregunta: El Sr. Franganillo vol aclariments sobre els imports que ha donat el gerent. En 
especial sobre el cost de les obres del passeig Marítim. Planteja dubtes sobre si es durà a 
terme el projecte perquè depèn del proper mandat. 

El gerent aclareix que la retirada de cotxes es va fer per un compromís del regidor d’anar 
traient els cotxes poc a poc, cosa que s’ha anat complint. Sobre els imports, aclareix que les 
pistes de voleibol van costar uns 300.000 € les dues i que el cost de la redacció del projecte 
del front marítim està al voltant dels 300.000 € per la quantia que suposa l’execució del 
projecte d’un cost de 40.000.000 €, però indica que quan tingui el projecte es veurà el cost 
concret de l’obra. Sobre si les inversions són de ciutat o de barri, indica que les que ha 
anomenat són aquelles actuacions que són d’inversió pública, de l’Ajuntament, que 
succeeixen en l’espai que delimita el barri de Diagonal Mar i el Front Marítim del Poblenou. 

Respecte al fibrociment de les naus de Fluvià, properes a l’Hort dels Pebrots, la propietat de 
les naus va presentar un projecte d’impregnar les cobertes i lateral i la Generalitat ho va 
acceptar amb un control trimestral. El primer control el tindran aquest mes de febrer i quan 
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ho tinguin ho exposaran les entitats per a que estiguin informades. La propietat tenia 
l’obligació de canviar una part que està erosionada i aquest nadal ho va fer. Recuperarà 
l’informe que van presentar al Districte i ho compartirà també amb l’escola que ho va 
demanar. 

El conseller dóna pas a les paraules demanades per inscripció prèvia al Consell. 

4. Torn obert de paraules. 

Pregunta: La Sra. Mireia Sau i la Sra. Alba Graupera, plantegen preguntes relacionades amb 
la pl. Sufragistes Catalanes. Explica que a l’abril de 2022 van presentar un escrit amb 
signatures demanant mesures físiques, jardineres o altres similars, per evitar que es pugui 
jugar a futbol a la porxada de la plaça. Es tracta d’una zona de pas on els infants juguen a 
pilota generant molèsties al veïnat (cops de pilota als domicilis i a la gent). També van 
demanar que es posessin algun tipus d’obstacle per evitar que la plaça sigui utilitzada per 
skaters i bikers. La presència de rates als voltants de l’escola i a la vegetació de la plaça, 
també és un dels temes que van demanar que fos atès. Refereix que el servei de plagues 
municipal els va dir que la vegetació afavoria la cria de múrids i que no és la més adient per 
estar al costat d’una escola. Demanen un canvi de la vegetació. Refereix que no han rebut 
resposta a l’escrit. Paral·lelament s’han reunit amb el Servei de Prevenció i Convivència, 
l’escola, tècniques del districte. Hi ha un acta d’una de les reunions. Amb l’escola han pres 
mesures a nivell educatiu i han treballat amb les famílies, però la problemàtica no millora. En 
referència al joc de pilota, han posat uns cartells, però no són efectius. La Sra Sau valora 
que no estan sent atesos pel Districte i demana una resposta a la petició de mesures que es 
demanaven i que van ser recollides a l’acta de la reunió a l’escola Fluvià amb les persones 
referents del Districte. 

Pregunta: la Sra. Soler pregunta si als jardins Manuel Sacristan, on va caure una palmera, es 
reposarà. També respecte al pressupost, quina inversió hi ha per al barri en relació a la 
inversió que s’ha fet en altres, ja que específicament pel barri no hi ha cap, excepte les 
pistes de voleibol. També pregunta per les obres del dipòsit d’aigües residuals, si hi ha 
garanties sanitàries i per evitar els olors. 

Pregunta: El Sr. Javier Sánchez, en representació d’un col·lectiu de persones de les escoles 
del Hub educatiu que conformen els centres educatius al voltant de les cruïlles de Taulat 
amb Bac de Roda i Taulat amb l’illa formada per Taulat, pg. Garcia Faria, Espronceda i Bac 
de Roda. Vol parlar sobre la reivindicació de la pacificació de l’entorn escolar del carrer Bac 
de Roda, entre Garcia Faria i Ramon Turró, una reivindicació de fa anys. Després del tercer 
accident mortal al 2022 i d’aportar dades de contaminació ambiental i acústica dintre de 
l’escola i la velocitat als voltants, al Consell d’Educació de juny de 2022 van anunciar que es 
faria una actuació a aquest carrer. Es va dir que es començarien les obres al gener de 2023. 
En els darrers òrgans de participació les dates no es concreten i les obres no han començat. 
Pregunta si caldria portar la situació a la fiscalia de medi ambient o faran alguna actuació? 

Pregunta: El Sr. José Luis G. de l’Illa de la Llum, planteja problemes de múrids. La comunitat 
ha fet intervencions a la zona comunitària però els tècnics i tècniques diuen que calen 
intervencions dels exteriors a la zona dels carrers dels voltants. 

El gerent pren la paraula. Respecte a la plaça Sufragistes, el gerent respon que s’està 
interlocutant amb tots els agents municipals que hi ha al territori. Explica que no han actuat 
perquè no teníem clares les actuacions. Planteja que els que juguen són infants i que cal fer 
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actuacions educatives. Per altres espais similars, és difícil posar obstacles en els passos 
perquè tenen una normativa, també per l’accessibilitat de les persones amb visió reduïda. 

La Sra. Sau respon que el tema de les famílies ho entén i sap que és difícil solució. Demanen 
plantes que ja hi havien estat abans i caldria tornar-ho a provar. Pel tema dels skaters, 
planteja que hi ha altres zones on han posat nanses (com per exemple c. Bilbao amb Llull) i 
s’ha solucionat. Valora que no cal fer gaire inversió. Explica que tot i que avisen quan hi són, 
la Guardia Urbana ja no hi apareix, cansada d’anar sempre pel mateix. 

El gerent diu que ho recull i ho compartirà per veure si es poden posar elements per evitar 
els partits de futbol i les pistes per lliscar. 

Respecte la palmera, el gerent diu que cal reposar-la. Respecte a les inversions en altres 
barris, refereix que no hi ha un rànking, però n’hi ha de millors que d’altres. Valora que el de 
Diagonal Mar no és dels pitjors. Hi ha molts deutes i inversions en barris que es van construir 
en pitjors moments i condicions. A Diagonal Mar el que falta és la part del front litoral en la 
qual s’està treballant. Del tractament de les aigües grises, va plantejar la seva inquietud que 
ja va aparèixer en el darrer Consell de Barri i van acordar que farien una reunió amb ella i el 
personal tècnic de BIMSA. 

De la pregunta del Sr. Sánchez sobre la pacificació de l’entorn escolar, el gerent es 
compromet a trucar-lo i donar-li resposta sobre la data d’inici de les obres al dia següent del 
Consell. Ara mateix el regidor estava en una reunió per parlar de la pacificació de l’entorn del 
carrer Perú, per les sis escoles que hi ha. Pren nota per passar-li. 

Respecte a la darrera pregunta sobre rates, demà mateix informaran a l’Agència de Salut 
Pública de la ubicació per què es puguin posar en contacte amb ell per parlar d’aquest tema i 
veure quines actuacions es poden fer. 

Pregunta: La Sra. Garcia pregunta perquè la Torre de les Aigües té un precinte. 

El gerent respon que s’ha vist que hi havia unes esquerdes i que s’ha de valorar. 

El conseller de barri s’acomiada perquè acaba el mandat i és el darrer Consell de Barri, i 
tanca la sessió a les 20.05 h. 

Maria José López 
Secretaria del Consell de barri de Diagonal Mar i el Front Marítim del Poblenou 

Barcelona, 15 de febrer del 2023 


